
IMMACULADA. ACOLLIR A DÉU
Catedral de Menorca, 8 d desembre de 2019

Quan portam només una setmana d'Advent, l'Església ens proposa celebrar la festa de
la Immaculada Concepció de Maria i donar gràcies al Pare perquè amb el seu amor i
misericòrdia va preparar Maria per ser "una mansió digna" del seu Fill (Col·lecta). En
aquesta festa de la Immaculada us convit  a contemplar Maria com la dona que va
acollir a Déu en el seu si i el va oferir al món.

1.- La dona que va acollir a Déu

Abans de res, Maria és la dona que va acollir a Déu. Això és el que volem expressar
quan deim que va ser "concebuda sense pecat":  que en ella Déu no va trobar cap
oposició ni resistència, que el seu ésser va estar des del primer instant de la seva vida a
la plena disposició de Déu.

Per això, en el moment crucial de la seva història i de la nostra, Maria respon amb un
"sí" incondicional i generós a la paraula que Déu li adreça a través de l’àngel. En el
silenci de Natzaret rep la sorpresa de Déu i respon amb un "que es faci en mi”, un
"fiat" rotund,  posant-se totalment en les mans de Déu, per al qual tot és possible.
Maria viu en actitud d'obertura total a Déu, reconeixent-se davant Ell com la humil
esclava del Senyor.

D'aquesta manera, Maria farà possible l'advent de Déu, la seva vinguda al nostre món,
la seva presència en la nostra història. Crec que mai ens admirarem prou del misteri
d'amor que suposa un Déu que es fa carn i que reclama la disponibilitat d'una humil
al·lota de Natzaret anomenada Maria.

Ella ens ensenya així  que el  primer en la nostra vida és acollir  Déu.  Certament en
nosaltres Déu troba resistències perquè el pecat ens inclina a rebutjar-ho, però també
és cert que Déu mateix amb la seva gràcia ens ajuda a desitjar-lo, cercar-lo, conèixer-lo
i estimar-lo. La Verge Immaculada ens ensenya a acollir Déu en la nostra vida, és a dir,
en el nostre cor, en els nostres pensaments, en els nostres desitjos i accions. Ell ha
d'ocupar sempre el centre perquè només Ell és l'Altíssim, per al qual tot és possible.

En tota època han estat necessaris homes i  dones de Déu, però avui  més que mai
sentim la necessitat de persones que visquin a Déu en la profunditat del seu ésser.
Necessitam cristians que tinguin experiència de la bondat i l'amor de Déu. Quan bona
part de la nostra societat s'amaga de Déu i defuig tractar amb Ell, es fan més necessaris
"amics forts de Déu", que no tinguin por d’acollir-lo completament en la seva vida. Per
això és necessari combatre tot el que impedeix que Déu prengui possessió de la nostra
vida: les pors que ens oprimeixen, la comoditat en què vivim la nostra fe, la nostra
manca de compromís i la manca de decidir-nos a ser completament de Déu.



2.- La dona que va portar a Déu

Amb el seu "sí", la Verge va fer possible que Déu habités entre nosaltres d'una manera
sorprenent  i  inaudita.  La  seva  acollida  obedient  de  Déu  va  fer  possible  la  seva
proximitat. En el si virginal de Maria Déu es va fer un dels nostres, assumint la carn i
també la feblesa humana.

Si nosaltres acollim en la fe a Déu, també nosaltres podrem portar-lo al nostre món i
fer-lo proper als nostres contemporanis. Hi ha un text de Sant Ambrosi que m'agrada
particularment. Diu que segons la carn només hi  va haver una Mare de Crist,  però
segons la fe tots podem ser la seva mare, perquè Crist és fruit de tots. Per la fe podem
concebre i  engendrar a  Crist  per al  món, com va fer  Maria  (Cf.  Expositio Evangelii
secundum Lucam 2, 19, Ofici dia 21 desembre).

Hem de convèncer-nos que el que més necessita el nostre món és la presència de Déu.
La  seva  absència  deixa  buit  i  solitari  a  l'ésser  humà,  que  només  en Ell  pot  trobar
plenitud. Per això hem d'acollir a Déu, com Maria, i portar-lo a la nostra societat, a la
nostra família, als nostres llocs de treball, al nostre món. Si vivim per Déu i per a Déu,
farem arribar a tots l'alegria de creure en Ell.

Avui tres persones inicien el camí de preparació per rebre juntament amb l'aigua del
baptisme el do de la fe. Al començament  de la Missa els he preguntat què demanaven
a l'Església i han respost que la fe, la qual els hi dóna la vida eterna. En aquest dia
resem especialment per ells, perquè aquesta llum de la fe ompli el seu cor i aprenguin
a acollir Déu en la seva vida.

3.- Acollir els altres

Quan  acollim de  veritat  a  Déu passa  una  cosa  extraordinària:  que  el  cor  se'ns  va
eixamplant de manera que tots tenen cabuda en ell. Qui acull a Déu, no exclou a ningú,
sinó que acull tohom. Per això en el cor de Maria tenien cabuda tots: aquells senzills
deixebles del seu Fill, els nuvis de Canà, la seva cosina Elisabet i també les dones que
seguien Jesús. En aquest cor seguim tenint un lloc cadascú de nosaltres. En ell podem
experimentar tota la tendresa i l’afecte d'una mare.

Si nosaltres ens omplim de Déu, també tindrem lloc per a tothom. Qui de veritat té
Déu en la seva vida, no pot tancar mai la porta al seu germà. Tots han de tenir cabuda
en l'Església. Ser molt de Déu ens fa ser Església dels homes. El primer pas per ser
Església  de  portes  obertes  és  acollir  Déu  de  manera  total,  com  va  fer  Maria
Immaculada.

A la segona lectura hem escoltat que Sant Pau apel·lava a el testimoni de Jesús, que va
acollir  a  tothom,  i  deia:  "Acolliu-vos  tal  com  Crist  us  va  acollir  a  glòria  de  Déu".
L'acolliment de totes les persones és un signe que dins de nosaltres està present Déu i
que som de veritat seguidors de Jesucrist.



En aquest dia acudim a Maria, la Immaculada, demanant la seva intercessió perquè,
durant aquest temps d'Advent, ens ensenyi a acollir Déu, deixant que entri fins al fons
de la nostra vida i, a través nostre, a la de moltes persones.



INMACULADA. ACOGER A DIOS

Catedral de Menorca, 8 de diciembre de 2019

Cuando apenas llevamos una semana de Adviento, la Iglesia nos propone celebrar la
fiesta de la Inmaculada Concepción de María y dar gracias al Padre porque con su amor
y misericordia preparó a María para ser “una mansió digna” de su Hijo (Colecta). En
esta fiesta de la Inmaculada os invito a contemplar a María como la mujer que acogió a
Dios en su seno y lo ofreció al mundo.

1.- La mujer que acogió a Dios

Ante todo, María es la mujer que acogió a Dios. Esto es el que queremos expresar
cuando decimos que fue “concebida sin pecado”: que en ella Dios no encontró ninguna
oposición ni resistencia, que su ser estuvo desde el primer instante de su vida a la
plena disposición de Dios.

Por eso, en el momento crucial de su historia y de la nuestra, María responde con un
“sí” incondicional y generoso a la palabra que Dios le dirige a través del ángel. En el
silencio de Nazaret recibe la sorpresa de Dios y responde con un “hágase”, un “fiat”
rotundo, poniéndose totalmente en las manos de Dios, para el que todo es posible.
María vive en actitud de apertura total a Dios, reconociéndose ante Él como la humilde
esclava del Señor.

De esta manera, María hará posible el adviento de Dios, su venida a nuestro mundo, su
presencia  en  nuestra  historia.  Creo  que  nunca  nos  admiraremos  lo  suficiente  del
misterio  de  amor  que  supone  un  Dios  que  se  hace  carne  y  que  reclama  la
disponibilidad de una humilde muchacha de Nazaret llamada María.

Ella nos enseña así que lo primero en nuestra vida es acoger a Dios. Ciertamente en
nosotros Dios encuentra resistencias porque el pecado nos inclina a rechazarlo, pero
también  es  cierto  que  Dios  mismo  con  su  gracia  nos  ayuda  a  desearle,  buscarle,
conocerle y amarle. La Virgen Inmaculada nos enseña a acoger a Dios en nuestra vida,
es  decir,  en  nuestro  corazón,  en  nuestros  pensamientos,  en  nuestros  deseos  y
acciones. Él debe ocupar siempre el centro porque sólo Él es el Altísimo, para el que
todo es posible.

En toda época han sido necesarios hombres y mujeres de Dios, pero hoy más que
nunca sentimos la necesidad de personas que vivan a Dios en la profundidad de su ser.
Necesitamos cristianos que tengan experiencia de la bondad y el amor de Dios. Cuando
buena parte de nuestra sociedad se esconde de Dios y rehúye tratar con Él, se hacen
más necesarios “amigos fuertes de Dios”, que no teman acogerle por completo en su
vida. Para eso es necesario combatir todo lo que impide que Dios tome posesión de
nuestra vida: los miedos que nos atenazan, la comodidad en que vivimos nuestra fe,
nuestra falta de compromiso y la falta de decidirnos a ser completamente de Dios. 



2.- La mujer que trajo a Dios

Con su “sí”, la Virgen hizo posible que Dios habitara entre nosotros de una manera
sorprendente e inaudita. Su acogida obediente de Dios hizo posible su cercanía. En el
seno virginal de María Dios se hizo uno de los nuestros, asumiendo la carne y también
la debilidad humana.

Si nosotros acogemos en la fe a Dios, también nosotros podremos traerlo a nuestro
mundo y hacerlo cercano a nuestros contemporáneos. Hay un texto de San Ambrosio
que me gusta particularmente. Dice que según la carne sólo hubo una madre de Cristo,
pero según la fe todos podemos ser su madre, porque Cristo es fruto de todos. Por la
fe  podemos  concebir  y  engendrar  a  Cristo  para  el  mundo,  como  hizo  María  (Cf.
Expositio Evangelii secundum Lucam 2, 19, Oficio día 21 diciembre).

Hemos de convencernos de que lo que más necesita nuestro mundo es la presencia de
Dios. Su ausencia deja vacío y solitario al ser humano, que sólo en Él puede encontrar
plenitud. Por eso hemos de acoger a Dios, como María, y traerle a nuestra sociedad, a
nuestra familia, a nuestros lugares de trabajo, a nuestro mundo. Si vivimos por Dios y
para Dios, haremos llegar a todos la alegría de creer en Él.

Hoy tres personas inician el camino de preparación para recibir junto con el agua del
bautismo el don de la fe. Al comienzo de la Misa les he preguntado qué pedían a la
Iglesia y respondieron que la fe,  la cual  les da la vida eterna.  En este día rezamos
especialmente por ellos, para que esa luz de la fe llene su corazón y aprendan a acoger
a Dios en su vida.

3.- Acoger a los demás

Cuando acogemos de verdad a Dios sucede algo extraordinario: que el corazón se nos
va ensanchando de tal manera que todos tienen cabida en él. Quien acoge a Dios, no
excluye a nadie, sino que acoge a todos. Por eso en el corazón de María tenían cabida
todos:  aquellos  rudos  discípulos  de su Hijo,  los  novios  de  Caná,  su prima Isabel  y
también las mujeres que seguían a Jesús. En ese corazón seguimos teniendo un lugar
cada uno de nosotros. En él podemos experimentar toda la ternura y cariño de una
madre.

Si  nosotros  nos  llenamos  de Dios,  también  tendremos  lugar  para  todos.  Quien  de
verdad tiene a Dios en su vida, no puede cerrar nunca la puerta a su hermano. Todos
deben tener cabida en la Iglesia. Ser muy de Dios nos hace ser Iglesia de los hombres.
El primer paso para ser Iglesia de puertas abiertas es acoger a Dios de manera total,
como hizo María Inmaculada. 

En la segunda lectura hemos escuchado que San Pablo apelaba al testimonio de Jesús,
que acogió a todos, y decía: “Acogeos mutuamente, como Cristo os acogió para gloria



de  Dios”.  La  acogida  de  todas  las  personas  es  un  signo  de  que  en  nosotros  está
presente Dios y de que somos de verdad seguidores de Jesucristo.

En  este  día  acudimos  a  María,  la  Inmaculada,  pidiendo  su  intercesión  para  que,
durante este tiempo de Adviento, nos enseñe a acoger a Dios, dejar que entre hasta el
fondo de nuestra vida y, a través nuestro, en la de muchas personas. 


